
ناسای دروغگو و آرادکوهِ خوشبو!
ناسا:»گازمتانرویکوهزبالهتهران«؛شهرداری:»ناسادروغمیگوید«
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 شاید متهم ردیف اول بوی بد تهران قرار است به دام 
بیفتد ولی مثــل بقیه متهمان در دیگــر پرونده ها تا 
لحظه آخر دست و پا می زند! ناسا سوم آبان ماه امسال 
گزاشی علمی منتشر و 50 کانون انتشار گاز متان را در 
جهان معرفی کرد. یکی از این کانون ها مرکز دفن زباله 
آرادکوه در جنوب تهران است. از ابتدای انتشار نتایج 
این تحقیق علمی، مدیران ســازمان حفاظت محیط 
زیست، مدیران ســازمان پسماند و شــهردار تهران 

اظهارنظرهای قابل تاملی مطرح کردند.
تکذیب و انکار واکنش ها در قبال گزارش علمی ناسا 
بود. حتی زاکانی شهردار تهران ناسا را دروغگو خطاب 
کرد. سازمان حفاظت محیط زیست هم درصدد انکار 
این داده های علمی برآمده و پیام جوهرچی مدیر گروه 
پسماند این سازمان اطلاعات ناسا را مشکوک دانسته 
و ادعا کرد باید این اطلاعات بررســی شود هر چند او 
توضیح نداده که راســتی آزمایی این اطلاعات را قرار 

است با چه ابزار و تجهیزاتی انجام دهد.
همچنین عزیزی مدیرعامل سازمان پسماند تهران هم 
ادعا کرد این تنها یک گزارش خبری است و هنوز به 
صورت مکتوب به آنها اطلاع داده نشده است. این مدیر 
شهرداری تهران توضیح نداده که دقیقاً توقع دارد چه 
کسی و از چه ارگانی با او در این باره نامه نگاری کند؟ 
آیا مقصود او این است که ناسا باید ابن گزارش علمی را 
به دفتر او می فرستاد؟ عزیزی همچنین ادعا کرد ما در 
آرادکوه اقدامی انجام ندادیم که باعث انتشار گاز متان 

شود. این اظهار نظر درحالی صورت می گیرد که همه 
می دانند زباله های تر منبع مهم انتشار گاز متان است 
که هنوز استحصال اســتاندارد آن در آرادکوه صورت 

نمی گیرد.
همایون مدنی کارشناس بهداشت محیط طی گفت و 
گویی با عصر ایران درباره اهمیت این گزارش و امکان 
پذیر بودن صحت سنجی اطلاعات ناسا و روش کنترل 
گاز متان در مراکز پســماند پرداخته شده است. این 
کارشناس بهداشــت محیط تاکید دارد که اطلاعات 
ناسا درباره کانون های تولید گاز متان از جمله آرادکوه 
گزارشی نیست که به کســی بربخورد بلکه هشداری 
است که کنترل انتشــار گاز متان را به عنوان یک گاز 

گلخانه ای ضروری می کند.
رادکوه اصلًا کجاست؟ خبرگزاری ایسنا 

آدرس می دهد
در تاریخ ۲۲ شهریور ۱۴00؛ علیرضا معصومی عکاس 
ایسنا گزارش تصویری منتشر کرد با این تیتر: آرادکوه، 
کوهی از زباله. در شــرح گزارش آمده بود که شــاید 
برایتان سؤال پیش آمده باشــد که زباله هایی که در 
تهران تولید می کنیم کجا می روند؟ ما آن ها را نهایتاً 
تا سرکوچه هایمان می بریم و رها می کنیم و بیشترمان 
نمی دانیم بعد از آن چه اتفاقی می افتد. آرادکوه جایی 
است که پسماند همه مناطق تهران و شهرهای اطرافش 
به آنجا منتقل می شود تا دفع یا بازیافت شود. این مکان 
در کیلومتر ۲۳ جاده قدیم تهران - قم واقع شده است 
و روزانه حدود ۶ هزار تن زباله به این مرکز که مساحتی 
حدود ۱۴00 هکتار دارد، آورده می شود. زباله ها پس 

از ورود به این مرکز براساستر یا خشک بودن تفکیک و 
بعد از آن به واحد زباله سوز یا دفن منتقل می شوند. در 
چند سال گذشته در روزهایی از سال بوی بدی به مشام 
بسیاری از اهالی شهر تهران می رسید و مردم را کلافه 
و مسئولان را برای کشف علت و ریشه این بو سردرگم 
کرده بود. برخی از مسئولان شهر تهران ادعا می کردند 
که منشأ این بوی بد »آرادکوه« اســت. این مرکز در 
ســال ۱۳۴۲ و برای دفن زباله یک شــهر 5 میلیون 
نفری ساخته شد. در این ســال ها که جمعیت تهران 
و شهرهای اطرافش بسیار بیشتر شده، صحبت هایی 
برای تعیین یک محل جدید برای تفکیک و دفن زباله 

مطرح شد که به سرانجام نرسید.
»فرارو« کوه زباله را فرصت کرد!

7 آبان ۱۴00 هم پایگاه خبری فرارو در متنی 
که پای گزارش تصویری ایرنا منتشر کرد نوشته بود: 
به عقیده کارشناسان محیط زیست و شهری، سرعت 
افزایش پرشتاب جمعیت همسویی با خوانش مثبتی، 
دال بر تغییر ساختار آراد کوه ندارد و این کوه به روش 
سنتی دو دهه قبل در حال فعالیت است. این در حالی 
است که در صورت استفاده از روش های روزآمد دفن 
زباله می توان از حجم زباله های تهــران که روزانه به 

۸500 نیز می رسد یک فرصت اقتصادی تبدیل کرد.
از نظر خبرگزاری مهر نفس »آرادکوه« به شماره افتاد

۲ / ۸ / ۱۴00 هــم خبرگــزاری مهــر کــه از بقیه 
خبرگزاری ها رویکرد محیط زیستی بیشتری دارد تیتر 
زد: نفس »آرادکوه« به شماره افتاد. در بخش انتهای 
گزارش هم آمده بود که »خبرنگار مهر، در حاشیه سفر 

اخیر شــهردار تهران به ری نیز پیگیر رفع این معضل 
مهم مردم این شهرستان بود، علیرضا زاکانی در پاسخ به 
این سؤال خبرنگار مهر در خصوص »برنامه شهرداری 
تهران برای مرکز دفن زباله آرادکوه« گفت: ما برنامه 
بزرگی برای ایجاد تحول در حوزه پسماند داریم، تا از 
این معضل بزرگ آرادکوه عبور کنیم و به سمت تفکیک 
پسماند و نیز استفاده از زباله سوز گام برداریم. زاکانی 
افزود: در حال تحقیق در خصوص این تحول هستیم 
و پس از تکمیل تحقیقات برنامه هــای میان مدت و 
بلندمدتی برای رفع این معضل قابل اجرا خواهد بود. 
زاکانی در خصوص مشکلات و معضلاتی که از تهران به 
ری منتقل می شود نیز گفت: پروژه هایی را برای اجرا در 
شهرری داریم، که پرونده معادله تبعیض آمیز شمال- 
جنوب را ببندیم، ظرفیت هــای ری ویژه و قابل توجه 
است که توجه به این ظرفیت ها سبب توسعه شهرری 
خواهد شد و در نظر داریم، ری گام به گام به افق چند 
هزار ساله خود نزدیک شود که هم سرآمد جهان اسلام 
و هم کانون توجهات خیره کننده بوده است. اینکه اتفاق 
نظر بین دستگاه های متولی در خصوص رفع معضلات 
محیط زیستی آرادکوه وجود دارد، دستاورد مناسبی 

است اما به نظر می رسد، پیگیری های مستمر تا رسیدن 
به نتیجه و ورود تمام دستگاه های مرتبط به رفع این 
معضل و نیز پای کار ایستادن استانداری تهران به عنوان 
نماینده دولت در این استان برای رفع این زخم کهنه 
اهمیت بسزایی دارد. نباید گمان کنیم که شهرداری 
تهران و یا محیط زیســت به تنهایــی می توانند، این 
مشکل را رفع کنند، باید همه پای کار باشیم و مردم نیز 
بیش از پیش به تفکیک زباله از مبدأ و نیز تولید کمتر 
آن توجه داشته باشند تا شاهد تهرانی زیباتر و محیط 

زیستی شاداب تر برای همه باشیم.
لایحه دفاعیه روزنامه ایران

چندی بعد در تاریخ 7 / ۱۱ / ۱۴00 روزنامه 
ایران در گزارشــی به قلم یوســف حیدری و با تیتر 
»آرادکوه آشیانه عقاب ها« متنی چاپ کرد که گر چه 
گزارش میدانی بود ولی بیشتر لایحه بود جهت برائت از 
بوی احتمالی آرادکوه؛ »آرادکوه جایی است که با انتشار 
بوی بد در تهران نام آن بر ســر زبان ها افتاد. اما جالب 
اینکه هیچ بوی آزار دهنده ای به مشام نمی رسد. انگار 
پرنده ها هم از این وضعیت راضی هستند و هر روز به 

تعدادشان اضافه می شود«.

ادامه از صفحه یک
 این اثرات نامطلوب عبارتند از تأخیر در رشــد 
کودکان، مشــکلات بینایی، عــدم هماهنگی و 
اختلال در شنوایی و گفتار. به این علت که جیوه 
در طول زمان در بافت ماهی های تن بزرگ تجمع 
می یابد، این ماهی حاوی بیشترین میزان جیوه 

می باشد.
دارچین

دارچین ادویه ای خوشــمزه و پرمصرف 
است که دارای خواص دارویی می باشد. دارچین 
حاوی آنتی اکسیدان بالایی می باشد و با التهاب 
مبارزه می کند و ســطح قند خــون را کاهش 
می دهد. از جمله فواید مصرف دارچین می توان 
به کاهش بیماری های قلبی، دیابت، ســرطان و 
بیماری های عصبی اشاره کرد. اما دارچین حاوی 
مقدار زیادی کومارین می باشــد که در صورت 
مصرف بیش از حد می تواند برای بدن مضر باشد.

جوز هندی
جوز هندی ادیویــه ای منحصر به فرد و 
خوشمزه است. جوز هندی حاوی ترکیبی به نام 
میریستسین، یک ماده روانگردان، می باشد. در 
صورتی که جوز هندی در دوزهای پایین مصرف 
شود، طعم و مزه غذاها را بدون آسیب رساندن به 
ســلامتی عالی می کند. اما در صورتی که بیش 
از حد مصرف شود، احتمالاً باعث مسمومیت با 

میریستیسین می شود.
قهوه

قهوه نوشــیدنی ای عالی سرشار از آنتی 
اکسیدان ها و سایر ترکیبات فعال می باشد. این 
نوشیدنی عالی مزایای زیادی برای سلامتی دارد 
که از جمله این مزایا می تــوان به کاهش خطر 
بیماری های کبدی، دیابت نوع ۲ و بیماری های 

عصبی اشاره کرد. 
ماده فعال موجود در قهوه معمولی کافئین است 
و هر فنجان به طور متوســط حاوی ۸0 تا ۱۲0 
میلی گرم کافئین می باشــد. در صورتی که به 
صورت روزانه ۴00 میلی گــرم کافئین مصرف 
شود، کاملًا بی خطر اســت. با این حال، مصرف 
بیش از 500 تا ۶00 میلی گــرم کافئین در روز 
بیش از حد مجاز است و ممکن است باعث ایجاد 
اختلال در سیســتم عصبی، بی خوابی، عصبی 
بودن، تحریک پذیری، گرفتگی معده، تپش قلب 

و لرزش عضلات شود.
جگر

جگر حاوی مقدار زیــادی مواد مغذی 
ضروری می باشــد. این ماده غذایی سرشــار از 
ویتامین A و مس می باشــد که ممکن است در 
صورت مصرف بیش از حد باعث ایجاد مشکلاتی 

برای سلامتی شود.
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 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: اطمینان 
داریم با افزایش ظرفیت داخلی تولید آنتی بیوتیک و ورود محموله 
پشــتیبان جدید، بازار این محصول حداکثر تا پایان آبان به نقطه 

اشباع خواهد رسید.
پدرام پاک آیین گفت: با توزیع نخستین محموله وارداتی حاوی یک 
میلیون آنتی بیوتیک، منحنی تأمین این دارو شیب مثبت پیدا کرد. 
با این حال وزارت بهداشت با هدف اشباع بازار در تدارک واردات سه 

میلیون آنتی بیوتیک دیگر از هند به ایران است.

وی افزود: برخی شــرکت های دارویی برای پاســخ به نیاز ناشی از 
آنفلوانزای زودرس، ظرفیت تولید آنتی بیوتیک خود را با کار ســه 
نوبته تا ۲ برابر افزایش داده اند که مجموع حجم تولید آنها به هفت 

میلیون واحد در ماه می رسد.
ســخنگوی وزارت بهداشــت به مدیریت چالش نقدینگی صنعت 
دارو از طریق مصوبه جدید بانک مرکزی برای اعطای تســهیلات 
به شرکت های تولیدکننده و تصویب کاهش ارزش افزوده گمرکی 
مواد اولیه دارویی از ۹ به یک درصد اشاره کرد و افزود: مجموع این 
اقدامات با هدف افزایش ظرفیت تولید دارو انجام شده اما سیاست 

وزارت بهداشــت، حمایت از تولید با اولویت تأمین است؛ از این رو 
هرگاه میزان تولید زیر منحنی تقاضا قــرار گیرد، راهکار واردات را 

برخواهیم گزید.
سخنگوی وزارت بهداشت: بازار آنتی بیوتیک کشور 

تا پایان آبان اشباع خواهد شد
پیش تر نیز بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد که علاوه بر افزایش ماهانه هفت میلیون آنتی بیوتیک و ۱۶ 
میلیون واحد سرم در کشور، سه میلیون آنتی بیوتیک و ۶00 هزار 

واحد سرم نیز برای رفع نیاز کنونی وارد کشور می شود.


